
 
Zpráva náčelníka o stavu a činnosti ČTU z.s v období od  

15. řádného sněmu v roce 2018 
 

     Vážené kamarádky, kamarádi, delegáti sněmu, milí hosté. Předkládám zprávu náčelníka o stavu a 
činnosti České tábornické unie  od posledního řádného sněmu, který se konal v roce 2018, do roku 
2022. 
 
     Tuto zprávu předkládám zdejšímu sněmu jako zhodnocení činnosti České tábornické unie  v 
uplynulém období z pohledu náčelníka organizace. Hodnocení vychází zejména z mých osobních 
poznatků, ale samozřejmě zahrnuje poznatky získané od místonáčelníků, revizora, vedoucí ústředí a v 
neposlední řadě i od každého jednotlivého člena. 
 
Sami nejlépe víte, jak náročná byla naše činnost v uplynulém období.  Vy všichni jste tím, co Českou 
tábornickou uniii tvoří tím, čím v současnosti je. Je živým organismem, svým pojetím jedinečným a 
originálním. Ve Vašem rytmu dýchá, roste a někdy se léčí z drobných neduhů. Především tu ale stále 
je. 
Uplynulé čtyřleté období, bylo v mnoha ohledech složité, tak jak jsem popisoval v jednotlivých zprávách 
o činnosti České tábornické unie za jednotlivé roky 2018 až 2021. Velmi bylo ovlivněno pandemií 
„Covid“, kdy díky značnému počtu různých omezení, znemožňujících osobní setkávání a společnou 
činnost, bylo velmi složité v naší práci s dětmi a mládeží bez omezení pokračovat. Přesto se nám 
podařilo i v této době najít způsoby, jak naši práci vést dál, a to jak za využití techniky, tak i díky 
spolupráci s ČRDM a ostatními organizacemi našeho typu, kdy jsme se, leckdy společně, učili tato 
složitá období zvládnout. Pokud hovořím o „složité době“, tak k ní se řadí i nejednoduchá ekonomická 
situace naší společnosti. Tu nelze přehlížet, je spojena s mnoha problémy se získáváním finanční 
podpory pro naši činnost.  To je skutečnost, na kterou navazují nezbytné kroky k přizpůsobení se České 
tábornické unie stále se zpřísňující legislativě, a to zejména pak v ekonomickém směru, a také novým 
a přísnějším podmínkám zákonodárců. 
 
Při zamyšlení se nad historií České tábornické unie musím konstatovat, že doba, která uplynula od 
znovuzaložení ČTU v roce 1990, byla poznamenána z velké části jistou euforií na základě 
celospolečenských změn v devadesátých letech minulého století a s tím byla samozřejmě spojena i jistá 
volnost, hlavně ze strany státních orgánů v činnosti naší i obdobných organizací. Jak jsem již uvedl, tato 
situace se ale postupně mění. Pravidla se zpřísňují a ekonomická podpora státu se zužuje.  Jsou to 
negativní faktory, které by mohly činnost ČTU omezit, nebo nějakým způsobem znevýhodnit. Do 
současné chvíle se tak zatím nestalo a pevně věřím, že ani nestane. Naše aktivity se naopak nadále 
rozvíjí. Je to výsledek dobé práce všech táborníků naší organizace, ať už jsou v pozici členů, instruktorů, 
vedoucích oddílů, klubů či osad, představitelů Velkých rad, Nejvyšší rady, nebo členů ústředí České 
tábornické unie   Za tuto práci a snahu Vám všem patří obrovský dík. Díky tomuto úsilí, je činnost našich 
klubů a Velkých rad ve všech dvanácti oblastech stále regionálně a společensky viditelná. O tom svědčí 
i fakt, že Česká tábornická unie obhájila u MŠMT titul uznané organizace pro práci s dětmi a mládeží 
pro roky 2022 a 2023, což považuji za velký úspěch nás všech. Nadále také zůstáváme platným členem 
České rady dětí a mládeže. 
 
Naší převažující aktivitou je samotná práce s dětmi a mládeží v jednotlivých klubech a oddílech. Jsme 
organizací, která od svého prapůvodu takovouto činnost vykonává čistě na bázi dobrovolnictví. V 
celorepublikovém měřítku máme kluby a oddíly s různým zaměřením a to od hudby, přes sport až k 



 
samotnému tábornictví, které je základem činnosti celé České tábornické unie Velká většina klubů či 
osad se práci s dětmi věnují celoročně na klubových schůzkách, výletech, víkendových pobytech. Zde 
je třeba vyzdvihnout, že děti přicházející poprvé ve velké většině zůstávají v naší organizaci jako řádní 
členové, nebo se na tyto akce pravidelně vrací. Toto je dle mého názoru jeden z hlavních indikátorů 
toho, že svoji práci děláme dobře a hlavně se správnými lidmi. Značí to atraktivitu a kvalitu náplně naší 
práce s dětmi a mládeží. Zpětnou vazbou jsou i dobré ohlasy ze strany rodičů, se kterými hovořím na 
akcích, kde jsem přítomen. To, že jdeme správnou cestou je potvrzováno i množstvím uskutečněných 
aktivit. Celorepublikově pořádá Česká tábornická unie každoročně cca 130 dětských letních a zimních 
táborů. Za uplynulé čtyřleté období členové České tábornické unie z.s. uspořádali cca 400 dětských 
letních a zimních táborů, kterých se zúčastnilo necelých 19.000 účastníků mladších 18ti let. 
V roce 2021 jsme na základě výzvy MŠMT uspořádali ve všech našich dvanácti oblastech celkem 50 
letních kempů se 775 účastníky. V tomto trendu pokračujeme i v letošním roce, kdy jsme se zapojili do 
výzvy MŠMT a realizovali letní kempy pro ukrajinské děti a nadále také pokračovali v pořádání 
tábornických kempů. 
 
Po mnoha osobních návštěvách na těchto akcích mohu říci, že tábory a akce pořádané pro děti a 
mládež jednotlivými kluby mají vynikající úroveň. Nadšení a úsilí pořadatelů těchto akcí je pak 
zhodnoceno velmi kladnými vyjádřeními rodičů i dětí samotných. Oproti minulým obdobím musím 
konstatovat, že i propagace České tábornické unie  na těchto akcích a užívání symboliky ČTU se 
pořadatelům podařilo velice zkvalitnit. V tomto ohledu budeme, doufám, v budoucnu pokračovat. 
 
Nemohu opomenout významnou událost v roce 2020, kdy pořádala Jihočeská oblast pod vedením 
náčelníka Pavla Boudy „Celostátní vzájemnou výměnu zkušeností“  (CVVZ) v Českých Budějovicích. 
Vzhledem k pandemickým opatřením nebylo možné tuto akci uskutečnit prezenční formou, a tak 
organizítoři operativně zvolili, připravili a uskutečnili CVVZ distanční formou, kdy této akce se nakonec 
účastnilo celkem 1 154 on-line návštěvníků. I toto je důkazem, že naše organizace je v oblasti 
vzdělávání uznávána a je schopna se podílet na celostátním systému vzdělávání v neziskových 
organizacích pracujících s dětmi a mládeží. Chtěl bych tímto všem organizátorům CVVZ poděkovat. 
 
Je také nutné zmínit pořádání dalších akcí, které prezentují Českou tábornickou unii  široké veřejnosti.  
Jde o odborné kurzy, kterých se účastní i nečlenové ČTU, případně členové obdobných organizací. 
Jedná se zejména o kurzy zdravotníků zotavovacích akcí, "plackování", školení vedoucích dětských 
kolektivů a hlavních vedoucích dětských táborů. Zde své místo pomalu a jistě začíná ukotvovat i „Kurz 
přežití 196 hodin“, který pořádá oblast Jihočeská a kdy jeho úspěšné absolvování by mělo být dle mého 
názoru vrcholem tábornického vzdělání. Počty uskutečněných odborných kurzů a školení, včetně počtů 
účastníků jsou obsaženy ve zprávě místonáčelnice ČTU pro vzdělávání Lenky Fialkové. 
Všem, kteří se této práci věnují a tím Českou tábornickou unii propagují, patří můj dík a obdiv za práci 
uskutečněnou a velká podpora pro práci budoucí. 
 
Na poli kultury prezentuje Českou tábornickou unii i každoročně pořádaná hudební soutěž "Brána". 
Děkuji všem organizátorům oblastních kol a pořadatelům finále "Brány", kterým je oblast Jižní Morava 
za to, že i ve složitých podmínkách zapříčiněných situací ve společnosti se jim podařilo zejména 
využitím on-line prostředí tyto akce uskutečnit ve zcela profesionálním pojetí a udržet tak tradici této 
soutěže. Jsem toho názoru, že Brána má velký potenciál zejména mezi dětmi a je proto třeba, abychom 
hledali možnosti a způsoby, jak tuto soutěž rozšířit o další oblastní kola a zapojit více soutěžících. Zde 
ještě vidím v naší činnosti rezervy. Musím ale říci, že nejen finále "Brány", ale i akce regionálního 



 
charakteru pořádané z velké části v Brně a okolí, a na základně "Obůrka", oblastí Jižní Morava - odborné 
kurzy, "Něco mezi", dětské dny apod. velkou měrou zviditelňují činnost České tábornické unie .  
 
Zcela ojedinělou aktivitou ČTU je „Porta“, soutěž amatérských muzikantů a zpěváků, jež je v naší 
republice nejstarší hudební folkovou a trampskou amatérskou soutěží. Česká tábornická unie pořádá 
a je garantem oblastních kol soutěže a společně s občanským sdružením Porta se podílí na 
spolupořádání každoročního finále této soutěže, které se v posledních letech odehrává v lesním divadle 
v Řevnicích. Tato činnost ohledně oblastních kol soutěže a spolupráce se sdružením Porta je ze strany 
České tábornické unie zaštítěna Petrem Křivohlávkem, který je historicky spjat s touto soutěží již od 
svých začátků působení v České tábornické unii  
I když se poslední dobou „Porta“, ale i folková a country muzika potýká se sníženým zájmem zejména 
mladých lidí, jsem přesvědčen, že Porta historicky k České tábornické unii patří a musíme tedy do 
budoucna pracovat na jejím přiblížení a propagaci u tohoto okruhu našich členů. S tím je samozřejmě 
nedílně spojena i otázka ekonomického zajištění Porty, kde v současně nastavených pravidlech ze 
strany MŠMT není prostor pro tuto ekonomickou podporu. Dle mého názoru musí Česká tábornická 
unie najít nové způsoby tohoto zajištění, neboť, jak jsem již řekl, Porta k Unii a Unie k Portě 
neodmyslitelně patří. Proto jsme zahájili diskuzi s pořadateli jednotlivých oblastních kol za účelem 
hledání cesty k oživení Porty v řadách České tábornické unie a hledání zdrojů finanční podpory. 
 
Je nepochybné, že tak, jak se mění doba a společnost, mění se i děti a mládež, která je naší cílovou 
skupinou. Přesto jsem přesvědčen, že tábory a tábornictví jako takové je stále naší hlavní náplní. Nadále 
se však v našich oblastech rozvíjí i kluby, které svou činností přesahují tento rámec a zasahují třeba do 
oblasti sportu, umění apod. Tyto aktivity s mládeží a dětmi musíme nadále rozvíjet a podporovat, i když 
se ve své podstatě nejedná o tábornictví jako takové. Jedním z hlavních cílů je navazování kontaktů s 
dětmi a jejich rodiči a postupné zapojení nových členů do našich klubů. Je také faktem, že neustále 
procházíme generační obměnou. Všem, kteří již z různých důvodů nemohou aktivně působit i všem, 
kteří aktivně hledají nové cesty k dětem a mládeži tak patří veliký dík.    
 
     V úvodu jsem se dotkl organizační struktury naší organizace, která se v uplynulém období příliš 
nezměnila. Základem této struktury jsou základní články, tedy oddíly a osady, pobočné spolky. Plošně 
jsou organizovány v rámci celé republiky ve dvanácti oblastech pod vedením Velkých rad oblastí, také 
pobočných spolků. Zástupci Velkých rad jsou pak sdruženi v Nejvyšší radě, která zasedá čtyřikrát do 
roka a je v období mezi sněmy nejvyšším orgánem ČTU. Všechny tyto organizační spolky jsou 
zastřešeny ústředím, tedy Českou tábornickou unií, zapsaným spolkem. Smyslem a základním 
kamenem fungování Velkých rad a zejména pak ústředí ČTU je poskytovat všem základním článkům 
podporu a servis v oblasti legislativy, ekonomiky a také ve styku se státními orgány, z nichž 
nejdůležitějším pro naši oblast činnosti je MŠMT ČR.  
 
Nejvyšší rada (nejvyšší orgán ČTU mezi sněmy) se v období od 15. sněmu scházela vždy na plánovaných 
pravidelných zasedáních. V každém roce bylo vždy jedno ze zasedání Nejvyšší rady spojeno se 
„Setkáním v lesích“, kdy se sešli táborníci z celé republiky s cílem rozvíjet osobní kontakty, předávat si 
dovednosti a zkušenosti a v neposlední řadě s úmyslem propojit jednotlivé kluby s podobnými oblastmi 
zájmů. Tato setkání proběhla na základnách „Rachačka“, „Fort Oregano“ a T.Z. Lipnice. Na T.Z. Lipnice 
bylo Setkání v lesích v roce 2020 spojeno s připomenutím a oslavami 30. výročí obnovení činnosti České 
tábornické unie od roku 1990, které mělo velmi důstojný průběh a děkuji všem, kteří se na přípravách 
tohoto setkání podíleli, ale i všem těm, kteří s námi toto výročí přijeli společně oslavit. 



 
 
Nedílnou součástí organizační struktury České tábornické unie, která se v uplynulém období nijak 
nezměnila je ústředí ČTU. Tak jako jsem avizoval v minulosti, i nadále jsem přesvědčen, že naše ústředí 
pod vedením Terky Urbancové na jednu stranu aplikuje v nezbytné míře veškeré požadavky 
zákonodárců a státních orgánů do naší činnosti a na druhou stranu se snaží zbytečně nezatěžovat Vás, 
kteří jste základem naší práce s dětmi a mládeží. Zajišťuje svou prací podmínky pro existenci 
jednotlivých klubů a osad. Není to jednoduchá práce, ale i my, členové ústředí, jsme přišli z jednotlivých 
klubů či osad a velice citlivě vnímáme klubové a osadní problémy. Zde je nezbytné vyslovit veliký dík 
Terce Urbancové, která svojí pracovitostí, svým vřelým přístupem, osobitým humorem a 
profesionalitou vytváří pohodu i podmínky pro práci jak naší, jako náčelnictva, tak i vaší, členské 
základny. Její osobnost je dle mého názoru nepostradatelná. Samozřejmě vnímám signály z členské 
základny, kdy se vám mnohdy zdají procesy vytvářené ústředím značně složité, zbytečné a někdy i 
nepotřebné, ale věřte mi, že celé ústředí se snaží pracovat pro vás tak, abychom vám usnadnili činnost 
a potažmo vás uchránili před nepřiměřenou byrokracií. 
Velké díky patří také místonáčelnici pro ekonomiku Janě Krtkové, která svým odborným přístupem v 
uplynulém období dokázala poměrně „bezbolestně“ aplikovat veškeré ekonomické požadavky MŠMT 
a státních orgánů do našich vnitřních pravidel, i když se mnohdy mezi vámi vedly krátké i delší diskuze. 
O tom, že svoji práci odvádí dobře svědčí fakt, že všechny finanční prostředky z dotací MŠMT byly včas 
a řádně vyúčtovány a ze strany ministerstva, či jiných finančních institucí nebyla zjištěna žádná 
pochybení. 
V roce 2018 byla do pozice místonáčelnice pro vzdělávání sněmem zvolena Lenka Fialková, která se 
ihned po svém nástupu do této funkce ujala práce v této oblasti a zapojila se do práce ústředí, kde její 
preciznost je velkým přínosem. Kromě oblasti vzdělávání se také aktivně zapojila do příprav a 
následného spuštění evidenčního systému TaborIS. V roce 2019 se společně s Terezou Urbancovou a 
Janou Krtkovou ujala jako garant vzdělávacího programu MŠMT, kterou všichni známe pod názvem 
„šablony“ a pomocí kterého se nám daří pro Českou tábornickou unii   získávat finanční prostředky pro 
činnosti jednotlivých klubů. Jejich řady doplnila Kateřina Tomanová, která byla přijata na ústředí jako 
administrativní pracovnice. Kateřina také, kromě jiného, pracuje velmi usilovně v oblasti propagace 
České tábornické unie navenek a zejména viditelný je pak její přínos v komunikaci s jednotlivými kluby 
a následné zpracování a publikace získaných poznatků v časopisu Archa a také v nám všem známých 
„Táborníkovinách“ (platforma, kterou jsme v minulých časech nepatrně „zanedbali“), a je dobře, že 
tuto činnost se nám podařilo dostat na takto vysokou úroveň). 
Samozřejmě nemohu opomenout usilovnou a kvalitní práci v oblasti propagace České tábornické unie,  
kterou na tomto poli odvádí Lukáš Lejsek. Mohu konstatovat, že v současnosti je tato oblast velmi 
kvalitní a jsem přesvědčen o tom, že podobně to vnímá i celá členská základna . K tomuto přesvědčení 
jsem byl doveden i mimo jiné pozitivními reakcemi jednotlivých členů Velkých rad i Nejvyšší rady České 
tábornické unie. 
Další osobou, která se na práci ústředí v uplynulém období začala podílet je Hedvika Černá, která 
převádí administrativní agendu minulých let do elektronické podoby. Mimo jiné ve spolupráci s 
ostatními pod jejím vedením začal fungovat „Ateliér ČTU“, který nabízí dětem a mládeži různé 
volnočasové aktivity v prostorách ústředí i mimo ně. 
Velké zkvalitnění vidím také v oblasti komunikace ústředí s jednotlivými subjekty v organizační 
struktuře ČTU. V loňském a letošním roce jsme zvolili formu osobních návštěv ústředí na zasedání 
velkých rad oblastí, což bylo oboustranným přínosem pro řešení různých otázek a problémů, ale hlavně 
jsme společně posílili osobní vazby a kontakty.  Dále se nám společně podařilo uskutečňovat on-line 
setkání, kdy jsme se operativně zabývali jednotlivými tématy a problémy. Tyto osobní i on-line setkání 



 
do budoucna vidím jako prvek, který je nezbytným a zároveň příjemným prostředkem pro rozvíjení 
společných postupů při naší práci a vede k přiblížení činnosti a táborníků na ústředí s jednotlivými 
kluby, osadami i velkými radami. 
 
 Jsem si vědom toho, že některé požadavky ústředí mohou vypadat jako nepřiměřené. Snažíme se v 
současném administrativním, právním a ekonomickém bludišti pro Vás a potažmo pro celou Českou 
tábornickou unii najít tu nejjednodušší cestu. Ano, občas se dostáváme do sporů a diskuzí o správnosti 
našich postupů, ale toto je logické a správné a cením si názoru každého jednotlivého člena ČTU, protože 
výsledkem je snad vždy kompromis, který vyhovuje všem stranám. 
 
      Okrajově také musím zmínit činnost T.Z. Lipnice s.r.o., jež je nedílnou součástí České tábornické 
unie. Přes všechny technické a zejména personální problémy ve středisku "Lom na Hřebenech" se nám 
v uplynulém období podařilo středisko v rámci možností udržet v provozuschopném stavu. Díky 
úspěšné realizaci investičního projektu MŠMT jsme provedli výměnu všech oken na hlavní budově. 
Toto bylo většinově uznáno návštěvníky střediska z řad komerčních hostů i z řad členů České tábornické 
unie jako krok dobrým směrem. Dalším krokem, kterým se středisko dále zhodnocuje, je skutečnost, 
že se nám podařilo spolu se vstřícným postojem zastupitelstva městyse Lipnice nad Sázavou v čele s 
panem starostou zrealizovat odkup části okolního pozemku o rozloze cca 1 000 m2 v prostoru vjezdu 
do střediska. Do budoucna zde vidím možnost rozšíření parkovacích míst pro návštěvníky a mimo jiné 
i vybudování důstojnějšího vstupu do areálu. Obrovské uznání patří všem, nejen personálu, kteří se na 
údržbě a chodu střediska v minulosti podíleli. Podařilo se nám středisko více zpřístupnit členské 
základně, a přitom ponechat nenarušený provoz, který generuje pro ČTU finance, které nutně 
potřebujeme pro naši činnost. O tom, že "Lipnice" je stále více "objevována" členskou základnou České 
tábornické unie svědčí i fakt, že již tradičně jsme se zde scházeli na jarních a podzimních 
"Dvaadvacítkách" a Lipnice je využívána mimo sezonu i některými kluby pro své krátkodobé akce s 
dětmi. 
 
V závěru chci dnešnímu sněmu říci, že moje dosavadní působení v pozici náčelníka České tábornické 
unie mě osobně obohatilo o mnohá nově vzniklá přátelství a nově vzniklé osobní vazby s vámi, se 
kterými jsme společně řešili spoustu problémů a zádrhelů, ale i uváděli v život nové aktivity a rozšiřovali 
společně činnost České tábornické unie. Vzhledem k událostem, jakými byl např. „Covid“ či zhoršující 
se ekonomická situace státu, musím říci, že to nebylo období zcela jednoduché. Mnohdy jsme museli 
všichni vynaložit velké úsilí a obětovat spousty svého volného času, abychom všechna úskalí překonali. 
Jsem velmi rád, že se nám to podařilo. Česká tábornická unie nadále žije a mnohde svoji činnost rozvíjí.  
Zcela upřímně musím říci, že pro mne byla čest stát doposud v čele České tábornické unie, která je pro 
mě osobně srdeční záležitostí. 
Věřím, že jsem v uplynulém období se ctí a ke spokojenosti všech táborníků reprezentoval Českou 
tábornickou unii  
Přeji České tábornické unii i vám všem mnoho úspěchů do příštích dob a zdravím 16. sněm České 
tábornické unie  pozdravem 
 
 SUCHOU STEZKOU POD MODROU OBLOHOU 
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